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P•ipadá mi neuv••itelné, jak široká je 
buddhistická •ást produkce vašeho na-
kladatelství. P•itom se k buddhismu p•i 
s•ítání lidu p•ihlásilo jen asi dva a p•l ti-
síce lidí. Kdo jsou tedy vaši •tená•i, když 
je u nás tak málo buddhist•?

Musím p•iznat, že nevím. Vydávám v•tši-
nou od každého titulu tisíc kus• a trvá tak 
dva nebo t•i roky, než se to prodá. Ale ne-
myslím, že by naši •tená•i museli být bud-
dhisté. Spousta lidí sebe nevnímá jako p•í-
slušníky n•jaké konfese. Nedávno m• na 
veletrhu zastavil n•jaký stavební inženýr 
a •ekl, že si •eší n•jaké problémy, a proto 
si koupil knížky o meditaci vhledu. Ale ani 
by ho nenapadlo považovat se za buddhistu.

Takže ty knížky asi spíš slouží pro pra-
xi a nikoli jako náboženská literatura.
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né „já“ nebo nesmrtelná duše, nýbrž vztah 
p•í•iny a následku. P•erození bývá v bud-
dhismu p•irovnáváno k razítku a jeho otis-
ku, k pe•etidlu a otisku v pe•etním vosku. 
Od jedné doho•ívající sví•ky je zapálena 
nová, další. To, co pojí p•edešlý život s tím 
následujícím, je kauzalita a posloupnost; 
to, co p•echází z p•edešlé existence na tu 
p•íští, je p•edevším individuální, neosobní 
impuls existence, „naše existen•ní dluhy 
a p•eplatky“ - nevy•ízená karma, ve které 
semínko v•domí vzklí•í k nové existenci. 
Buddha k tomu •íká: „Karma je ta skute•-
ná d•loha, z níž se bytosti rodí.“

Teprve Buddhova nauka mi otev•ela 
pochopení, o •em spiritualita vlastn• je: 
•lov•kem vnímaná realita je pouhá vyso-
ce omezená, selektivní interpretace jisté 
vrstvy fenomén• Veškerenstva. Nábožen-
ství p•inášejí poselství z oblastí té všeob-
sahující reality, poselství o on•ch funkcích 
a zákonitostech, kterými se •ídí nad•azená 

Skute•nost. M•žeme diskutovat jak zda-
•ilá •i omezená, nebo dokonce zavád•jící 
jsou tato poselství jednotlivých nábožen-
ských systém•, ale jako celek je pro mne 
spiritualita zcela konkrétní, naprosto v•c-
nou disciplinou.

To zní velmi racionáln•, skoro jako ná-
znak n•jakého nového v•deckého nábo-
ženství. Je to ono „nové pojetí spiritu-
ality“, o n•mž jste mluvil na za•átku?

V mém odhadu se spiritualita a v•da v bu-
doucnosti op•t spojí v jeden proud pozná-
ní - podobn• jako tomu bylo na po•átku. 
P•vodn• jsem si myslel, že karma bude ten 
první spirituální faktor, který bude obje-
ven a doložen v•decky. Nyní mám dojem, 
že to budou spíš r•zné frekvence existen-
ce: paralelní obydlená Universa – „Mul-
tiversum“. 

V theravádovém buddhismu se mluví 
o jedenat•iceti existen•ních sférách; zví•ata 
a lidé jsou v tomto seznamu vedeny jednot-
liv• a hodn• dole: lidská sféra je pátá od-
spoda. Nad lidskou sférou jsou vyjmenová-

ny mnohé oblasti „dév•“ a „brahm•“, což 
by se snad dalo p•eložit jako sféry and•l• 
a boh•. Nebeské a božské sféry jsou pro 
mnohé z nás velkou mentální út•chou. Jak 
k•es!anství, tak i buddhismus jasn• mluví 
o možnosti p•ejít v procesu smrti na vyšší 
frekvenci existence. Jsem p•esv•d•en, že 
je to možné. Ale vše zrozené, a! z našeho 
pohledu nízké nebo již vysoce sublimní 
a blažené, je p•ece jen stále ješt• spojeno 
s r•znými druhy nesnází. I blaženost boh• 
je relativní. V souladu s Buddhovou nau-
kou zastávám postoj, že v porovnání s nib-
bánou je jakékoliv zrození v posledku b•e-
meno, od kterého bychom se m•li osvobo-
dit. A pak také pomoci ostatním se probu-
dit a osvobodit od nežádoucího.

D•kuji za rozhovor.
n

ð Dokon ení!rozhovoru!
s!Ashinem!Otammou!z!p"edchozích!stran.

Nepochybn•. Já ani nevydávám knížky, 
které by byly o n•jaké ideologii, ale proto, 
aby byly užite•né. T•eba meditace vhledu 
m•že být užite•ná komukoli bez ohledu na 
to, zda se považuje za buddhistu, nebo ne.

Vydáváte ale také dost náro•nou bud-
dhistickou literaturu. Tu si ten stavební 
inženýr asi nekoupí.

Ale koupí si je t•eba studenti religionistiky 
nebo p•íbuzných obor•. A pak si takovou 
literaturu koupí t•eba pokro•ilí praktikují-
cí jiných sm•r•. Zase mám p•íklad: kama-
rád d•lá jógu a koupil si knížku o tibetském 
buddhismu. "íkal mi, že je mu jedno, že se 
ta tibetská praxe obrací k Avalokitéšvaro-
vi. On si tam dosadí to své a ten text z•stá-
vá z hlediska praxe beze zm•ny. Myslím 
si, že mnoho lidí je zam••eno spíš na praxi.

To by také vysv•tlovalo ty výsledky s•í-
tání lidu. Asi je opravdu hodn• t•ch, kdo 
nemají touhu hlásit se k n•jakému -ismu. 
Vra!me se ale k vašemu nakladatelství. 
Buddhistická literatura vypadá jako 
jeho vlajková lo". Ale spektrum vydá-
vaných knih je širší.

Nakladatelství je vlastn• zam••eno na mi-
moevropské a alternativní kultury. T•mi 
mimoevropskými myslím hlavn• ty ori-
entální, p•edevším buddhismus, který m• 
zajímá nejvíc. Pak ale i spisy, které mají 
obecn• kulturní význam, t•eba japonskou 
poezii. Alternativní kulturou myslím p•e-
devším západní alternativy – alternativní 
psychologii a osobnostní rozvoj. Také by 
se to snad dalo nazvat jako praktická psy-
chologie.

Tyto dva okruhy možná vyjad•uje i ná-
zev nakladatelství. 

Když jsem byl v roce 1990 ve Spojených 
státech, tak tam vyšla knížka DharmaGaia, 
eseje o buddhismu a ekologii. Dharma jako 
buddhistická nauka a Gaia jako západní 
ekologická alternativa.

Dv• st• vydaných titul•  vypadá na vel-
ké nakladatelství.

Ale já jsem živnostník. Pracuji v posledních 
letech jenom se svou manželkou, která d•lá 
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papírování. Jinak zadávám práci externis-
t•m – redaktorce, saze•i a p•ípadn• dalším. 

A jak to d•láte s distribucí?

To je kámen úrazu. A také d•vod, pro• vy-
dávám v tak malých nákladech. Za•ínal 
jsem jako amatér a ani jsem nev•d•l, jak 
se to s distribucí d•lá. A dote! tomu nev•-
nuji mnoho energie.

Za!ínal jste jako amatér. Co vás k tomu 
vlastn• vedlo?

Ve svém hleda•ském období, když mi bylo 
kolem p•tadvaceti, jsem d•lal buddhistic-
ké i jiné duchovní samizdaty. Po roce 1989 
jsem odjel na rok do Ameriky a po návra-
tu moje nakladatelská •innost z té samiz-
datové p•irozen• vyplynula. A ješt• pro to 
byl jeden d•vod: když jsme založili Bud-
dhistickou spole•nost, cht•li jsme vydávat 
Buddhovy rozpravy a další primární texty, 
ale ukázalo se, že nikdo z nás to neumíme. 
Také jsme se nemohli domluvit, co p•esn• 
by m•lo vyjít. A v této situaci jsem si •ekl, 
že to tedy vezmu na sebe jako svou soukro-
mou iniciativu. Jako první brožurku jsme 
vydali Fišerovy Filoso" cké koncepce nej-
staršího buddhismu. 

Projekt Buddhistické spole!nosti ale 
zkrachoval.

Spíš vyšum•l. Neum•li jsme se tenkrát do-
hodnout ani vést žádnou organizaci. Byli 
jsme tenkrát naprosto nezkušení, jen nad-
šení. A potom se ukázalo, že ty odst•edivé 
tendence jednotlivých skupin jsou siln•jší 
než touha být pod jednou st•echou.

Není trochu škoda, že projekt vyšum•l?  
P"ed !eskou ve"ejností je buddhismus 
do velké míry reprezentován nejv•tším 
spole!enstvím Buddhismus Diamantové 
cesty. Není to tak trochu na úkor jiných 
sm•r#, t"eba théravády?

N•kte•í lidé to tak •íkají. Oni jsou speci-
" •tí a n•kdo je kritizuje, že je to tzv. pop-
-buddhismus, ale já bych to tak nebral. 
Mezi buddhistickými spole•enstvími jsou 
n•která více esoterická, jiná hodn• otev•e-
ná. Popularita této patrn• nejlépe organizo-
vané a nejaktivn•jší skupiny by nebyla na 
úkor Buddhistické spole•nosti. Ta by m•la 
stejn• spíš reprezentativní úlohu, možná 
i trochu akademickou, ale jednotlivá spo-
le•enství by se stejn• jist• starala p•ede-
vším sama o sebe. 

A že théraváda není moc vid•t? Podle 
m• viditelnost závisí na atraktivit• a théra-
váda moc atraktivní není – jsou to p•ede-
vším bolavá kolena a pomalá cesta. Jako 
zajímav•jší se mi zdá otázka, pro• se tady 
neuchytil zen. Jsou tady jen malé skupinky 
a ani knih o zenu se moc neprodává. Mož-
ná je nám •ínská a japonská kultura p•ece 
jen hodn• vzdálená a možná to také záleží 
na u•itelích. U•itelé tibetského buddhismu 
na Západ• jsou nejatraktivn•jší, a# už to je 
dalajlama nebo Ole Nydahl.

Cynicky "e!eno, p"ijetí tibetského bud-
dhismu na Západ• také asi dost pomoh-
la !ínská okupace Tibetu.

Asi ano, díky ní se vytvo•ilo široké zázemí 
pomáhajících organizací, jako jsou Potala, 
Lungta a další. A to hraje svou roli.

Jaká je vaše osobní praxe? Praktikujete 
podle n•jaké buddhistické školy?

Ne. Praktikoval jsem korejský zen, dokud 
žil Seung Sahn. Jeho následníci mi ale ne-
p•ipadali jako p•íliš kvalitní u•itelé. Pak 
m• hodn• oslovil a vlastn• dodnes oslovu-
je dzog•hen. Mám k n•mu blízko, ale ne-
d•lám praxi v rámci žádné školy.

A jak jste se vlastn• k buddhismu dostal? 
Co byl ten prvotní impuls?

Prvotní impuls byl na vojn• v Plzni, kde 
jsem potkal desátníka, který d•lal jógu. Za-
•al jsem se o to zajímat a to m• p•ivedlo 
k dalším knihám, také ke knihám o buddhis-
mu, k Lesnému a Procházkovi. V roce 1979 
jsem pak jel stopem na festival do Varšavy 
a potkal jsem polské zenové buddhisty. Do 
Polska jezdil i v t•chto letech Seung Sahn.

Do Polska jezdila kv#li buddhismu "ada 
lidí.

Nešlo jen o buddhismus, otev•en•jší to tam 
bylo ve všech sm•rech. V•tšina lidí, kte•í se 
v 80. letech zajímali o buddhismus, byla n•-
jak napojena na Polsko. Já jsem pak do Pol-
ska jezdil pravideln• t•ikrát ro•n• do zeno-
vých center v Krakov• a ve Varšav•. Po re-
voluci za•ala praxe školy kwan um i u nás. 
Na za•átku 90. let byl Seung Sahn i v Praze.

$íkal jste, že u!itelé, kte"í vedou tuto li-
nii po Seung Sahnovi, vám už tolik ne-
vyhovují. Jsou to Poláci a Ameri!ané. Je 
v#bec možné, aby na Západ• vyrostl au-
tentický buddhistický u!itel?

Já si myslím, že ano. Buddhismus v d•-
jinách prokázal velkou adaptabilitu. Už 
Seung Sahn •íkal, že buddhismus se na Zá-
pad• také prom•ní a západní buddhisté bu-
dou ovlivn•ni judaismem a k•es#anstvím. 
A je to tak v po•ádku, protože buddhismus 
se musí p•izp•sobit naší mentalit•, aby 
mohl na Západ• oslovovat. Ale je otázka, 
za jak dlouho se objeví nová kvalita. Vždy 
je n•jaké p•echodné období, které se vyzna-
•uje eklekticismem a malou autenticitou.

Je tedy možné "íct, že vaše nakladatelství 
p"ispívá k vytvo"ení podmínek, v n•mž 
by ta nová kvalita vznikla?

Tak jsem to nikdy neformuloval, ale asi 
ano.

A formuloval jste n•kdy, pro! to vlastn• 
dvacet let d•láte?

Protože m• to samotného zajímá, samo-
z•ejm•. Mám to obrovské št•stí, že vydá-
vám to, co m• zajímá, a rozhoduji si o tom 
sám. Je mi v podstat• jedno, zda to je ti-
betský buddhismus nebo zen – když m• to 
osloví, tak to vydám.

Tak to je vlastn• podobné jako v tom sa-
mizdatu.

V jádru je to podobné. Když asi p•ed t•emi 
lety za•ala trochu p•icházet krize a neby-
lo jasné, jak ji p•e•kám, za•al jsem vybírat 
z p•ipravených knih ty, které bych cht•l vy-
dat a které ne. $ekl jsem si, že jedno z t•ch 
ur•ujících kritérií je to, aby ty knížky byly 
užite•né. A je mi jedno, zda je to buddhis-
mus nebo psychologie osobnostního rozvo-
je, ale pokud mám pocit, že to m•že být li-
dem užite•né, tak bych to rád vydal.

D•kuji za rozhovor.
n  

Lumír Kolíbal.


